

AWARD CITATION

Surname, name and middle name	OSMOLOVSKY PAVEL NIKOLAEVICH
Rank	Colonel
Position and unit	Chief of Staff of the artillery troops of 9 Army

is recommended for order "RED BANNER"

- | | |
|--|--|
| 1. Birth year | 1900 |
| 2. Nationality | Ukrainian |
| 3. In Red Army service since | April 1919 |
| 4. Party membership | VKP(b) member |
| 5. Participation in t Patriotic war | Since 22.06.1941 |
| 6. Wounds and contusions | None |
| 7. Previous awards | Order "Red Banner" for the Finnish war |
| 8. Drafted by which induction station | Regular troops |
| 9. Awardee's and his family permanent home address | |

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

Colonel OSMOLOVSKY has been serving in the active field forces from the first days of the Patriotic war, first, as the commander of artillery troops of 51 Army, and later as the Chief of Staff of artillery troops of 9 Army. On these positions, he proved himself as a devoted son of the Socialist Motherland, who dedicated all his energy to the destruction of the Hitler's bandits, who treacherously invaded our Socialist Motherland.

He personally ventured to the most decisive sectors of the front, where he personally commanded the artillery crews, defending against the enemy attacks and destroying the enemy armour, which penetrated into our positions.

On 09.08.1941, the 348 rifle regiment (51 rifle division) was attacked by the enemy armour near the kolkhoz "Vorms" during our retreat to the positions behind the Dniester river. The 348 rifle regiment began retreating in disarray abandoning it's military equipment. And the supporting 218 artillery regiment also began to retreat. Accompanied by the Chief of Staff, colonel OSMOLOVSKY personally rushed to the forward line. Parts of the infantry troops, anti-tank artillery, and several batteries of 218 artillery regiment were stopped, turned around, and deployed to cover the general retreat of our forces. He personally commanded the gun pieces and managed to repel 3 enemy armour attacks, hitting or destroying 5 tanks. In the evening on the same day, he organised and personally led the evacuation of the artillery pieces of 218 artillery regiment, which were abandoned on the enemy controlled territory. Under the enemy artillery and mortar fire, 5 cannons and 2 field guns were rescued.

On 14.08.1941, during the retreat from the town Nikolaev, the headquarters of 51 rifle division were moving alone having only 1 battery of 45mm guns and 1 AA battery with them. Approaching the khutor Andreevsky, the column was subjected to the enemy tank artillery fire followed by the armour assault (5 tanks).

Colonel OSMOLOVSKY organised defences. Personally commanding one of the batteries (the other battery was led by the Chief of Staff Mj. MALYSHEV), he allowed the enemy to close to 200m and repelled the attack hitting 1 tank and capturing 1 tank in operational condition. This allowed the headquarters of 51 rifle division to escape with minimal losses (except the killed gun crew members).

In the night to 24.09.1941, the 51 rifle division was sent to the settlement Kakhovka with the purpose of liquidating the enemy troops, which crossed the Dnieper river. On 27.09.1941, the division went into offensive near the khutor Kisly, but had no success in the operation. After 4 hours of the battle, the artillery ammunition ran out and the enemy counter-attacked. The enemy walked over our infantry line and their tanks rolled into the flanks and the rear of the 218 artillery regiment positions. Colonel OSMOLOVSKY organised evacuation of the equipment (218 artillery regiment and 3rd squadron of 648 artillery regiment of the Supreme Command Reserve). He ordered one gun piece from 3rd squadron of 648 artillery regiment of the Supreme Command Reserve to remain on an open sights position and cover the retreat, leaving 50 artillery rounds with it.

Personally commanding the gun under the enemy mortar and artillery fire, his direct fire forced 2 enemy tanks to retreat. Then he assumed the command over a sapper company, which was sent as the reinforcement. The defences organised by him, provided cover to the retreating 218 artillery regiment. The enemy was stopped and their thrust seised.

During 06-07.10.1941, the 51 rifle division was engaging the enemy while retreating from the Melitopol area and thus providing cover to the 9 Army forces.

On the night of 07-08.10.1941, the general withdrawal order was received. The divisional headquarters were moving in a separate column being accompanied by 11 guns (of which 9 were operational) of the 218 artillery regiment and 4 anti-aircraft guns of the AA battery. The column was being in a semi-encirclement and constantly engaging the enemy armour, which was gaining on our retreating troops (3 enemy tanks were hit). Crossing a creek in a ravine near Andreevka, the column got stuck in the mud and was encircled by the enemy armour and motorcyclists by dawn. From dawn to 13:00, the artillery troops held the enemy, while the evacuation continued. The artillery pieces were divided between the officers: Chief of Staff Mj. MALYSHEV, commander of the divisional artillery Col. SIMONOVICH, and the Colonel OSMOLOVSKY, who personally successfully commanded 4 gun pieces. After having depleted all the ammunition (artillery and firearms) and sustaining sever personnel and materiel losses, Colonel OSMOLOVSKY organised the last run through the enemy armour ring. Of the 7 vehicles, 3 managed to escape. After that, he encountered the retreating 2 regiments of the 263 rifle division and 225 howitzer artillery regiment. Accompanying these units, he crossed the front line into our controlled territory.

As one of the best artillery officers in the division, Colonel OSMOLOVSKY has been promoted to the role of the Chief of Staff of artillery troops of 9 Army. And in this capacity, he acted as a devoted son of the Socialist Motherland. With his everyday meticulous work, he made sure the army artillery headquarters function efficiently. In recognition to his expertise, fearlessness, decisiveness, and bravery, Colonel OSMOLOVSKY has been assigned to the role of the COMMANDER OF ARTILLERY TOOPS OF 38 ARMY. For exhibited courage and bravery in the struggle against the German invaders, comrade OSMOLOVSKY deserves state award - order "RED BANNER".

Signed for the Commander of
artillery troops of 9 Army
Lt. Colonel *signature* /DIDENKO/

Commissar of 9 Army
Sr. Batt. Commissar
signature /MOZES/

HE DESERVES ORDER "RED BANNER"

Commander of 9 Army
Mj. General
signature

Member of military council of 9 Army
Brigadier Commissar
signature

23 August 1942

HE DESERVES ORDER "RED BANNER"

Deputy Commander of
Trans-Caucasus front
Mj. General of artillery corps
signature /PESTOV/

Commissar of Trans-Caucasus front
Mj. General of artillery corps
signature /ROGOV/

14 October 1942

Conclusion of the Front Military Council

HE DESERVES ORDER "RED BANNER"

Commander of Trans-Caucasus front
Army General

Military council member
Brigadier Commissar
signature

" " November 1942

119

НАГРАДНОЙ ЛИСТ

Фамилия, имя и отчество ОСМОЛОВСКИЙ Павел Николаевич

Воинское звание Полковник

Должность, часть Начальник штаба Управления Начальника
Артиллерии 9-й Армии

Представляется к ордену "КРАСНОЕ ЗНАМИ"

1. Год рождения 1900 2. Национальность укр.

3. С какого времени в КА 1919-4 4. Партийность чл. ВКПб

5. Участие в боях В Отечественной войне с 22.6.41г.

6. Имеет ли ранения и контузии Не имеет

7. Чем ранее награжден За финск. войну орденом "Кр. ЗНАМИ"

8. Каким РВК призван Кадровый

9. Постоянный адрес его и семьи _____

1. Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг

Полковник ОСМОЛОВСКИЙ с первых дней Отечественной Войны находится в действующей Армии с начала в должности Начальника артиллерии 51 стрелковой дивизии, а потом Начальника Штаба Артиллерии 9 Армии. В занимаемых должностях показал себя как преданный сын Социалистической Родины, отдавший все свое умение и силы в деле руководства артиллерийскими частями для полного разгрома и уничтожения фашистской гитлеровской банды, вероломно вторгшейся на нашу Социалистическую Родину.

Внезапно на решающие участки боя, где лично командовал орудиями, отражая атаки противника и уничтожая танки в расположении наших частей.

9.8.41г. во время отхода с р. Днестр в боях под колх. Вормс 348 сп 51 сд атакованный танками противника побежал, бросая оружие и артиллерию, часть батарей 218 ап также снялась с места. Полковник ОСМОЛОВСКИЙ с юнцом командиром штаба лично выехал на передний край. Часть пехоты, артиллерии ПТО и часть батарей 218 ап были остановлены, развернуты для прикрытия общего отхода СП. Лично командуя орудиями были отбиты 3 танковых атаки противника подбито и уничтожено 5 танков. В тот же день вечером организовал и лично руководил выводом орудий 218 ап, оставленных на территории, занятой противником. Под огнем артиллерии и минометов были вывезены 5 орудий ДА и 2 орудия ПА.

14.8.41г. при выходе из г. Николаева штаб 51 с.д. двигаясь один, имея 1 батарею 45 мм орудий и 1 зенитную батарею в х. Андреевский подвергся артогню танков, после чего через некоторое время последовала атака 5 танков. Полковник Осмоловский организовал оборону, лично командуя орудиями одной батареи /другой командовал III НАД майор Малышев/, подпустив танки на 200 метров, отбили атаку, подбив 1 танк и захватили 1 исправный, благодаря чему штаб 51 вышел без потерь, кроме личного состава орудий.

В ночь на 24.9.41г. 51 сд была направлена к Каховке для ликвидации переправившегося через Днепр противника. В районе х. Мыслый дивизия 27.9.41г. перешла в наступление, но успеха не имела. Через 4 часа боя иссякли снаряды и противник перешел в контратаку, смял пехоту и танки вышли на фланги и тыл штаба 218 ап и огневых позиций артиллерии. Полковник Осмоловский организовал вывод матчасти 218 ап и 3/648 ТАП РК, оставив одно орудие 3/648 на открытых позициях, свезя к нему последние 50 выстрелов.

Лично командуя орудием под огнем минометов противника прямой наводкой уничтожил минометы и заставил 2 танка противника повернуть назад. Принял командование прибывшей на поддержку саперной ротой сапбата дивизии, организовал оборону и прикрыл отход артиллерии и остатков штаба 218 ап. Противник был остановлен и наступление прекращено.

6-7.10.41г. 51 с.д. при отходе из р-на Мелитополь вела арьегардные бои, прикрывая отход 9-й Армии.

В ночь с 7 на 8.10.41г. по получении приказа об общем отходе штадив имея в своей колонне 218 ап 11 орудий /9 исправных, и зенитную батарею - 4 орудия, следовал отдельной колонной, находясь в полоокружении все время отбиваясь от наседавших танков на хвост колонны /было подбито 3 танка/. В пути при переходе ручья в балке /в районе Андреевка/ колонна завязла и на рассвете была окружена танками и мотоциклистами противника. С рассвета до 13 часов разделив огневые средства с III майором Малышевым и НАД-176 полковником Симоновичем лично командуя 4 орудиями полковник Осмоловский отбивал атаки противника, одновременно выводя машины и людей. Израсходовав все снаряды и патроны, понеся большие потери людьми и матчастью, полковник Осмоловский организовал прорыв штаба дивизии /7 машин/ съездов кольцо танков. Прорвались 3 машины. После чего нашел отходящие 2 полка дивизии 263 сп и 225 ГАП перед линией нашей обороны вместе с ними вышел из окружения.

Как лучший начальник артиллерии дивизии полковник ОСМОЛОВСКИЙ назначен на должность начальника штаба начальника Артиллерии 9-й Армии, где также показал себя преданным сыном Социалистической Родины, своей повседневной, кропотливой работой сколотил штаб артиллерии Армии, четко руководя артиллерийскими частями Армии. Как грамотный командир артиллерист, решительный, смелый, презирающий смерть, полковник ОСМОЛОВСКИЙ П.Н. назначен на должность НАЧАЛЬНИКА АРТИЛЛЕРИИ 38 АРМИИ. За проявленное мужество, храбрости в борьбе с немецкими оккупантами тов. ОСМОЛОВСКИЙ достоин представления к Правительственной награде орденом

- " КРАСНОЕ ЗНАМИ " -

ЗА ЗАМЕСТИТЕЛЯ КОМАНДУЮЩЕГО ВОЙСКАМИ ВОЕННЫЙ КОМИССАР
НАЧАЛЬНИК АРТИЛЛЕРИИ 9 АРМИИ СТ БАТ. КОМИССАР
Подполковник = /ДИДЕНКО/ = *Диденко* — = /МОЗЕС/ = *Мозес*

